МИНИСТЕРСТВО ЗДРАВООХРАНЕНИЯ РЕСПУБЛИКИ БЕЛАРУСЬ УЧРЕЖДЕНИЕ ОБРАЗОВАНИЯ «ГОМЕЛЬСКИЙ ГОСУДАРСТВЕННЫЙ МЕДИЦИНСКИЙ УНИВЕРСИТЕТ»

Кафедра иностранных языков

Кудрявцева Т.И., Моисеенко И.Ю., Лозбенева А.К.

ОСНОВЫ ГРАММАТИКИ АНГЛИЙСКОГО ЯЗЫКА ДЛЯ СТУДЕНТОВ-МЕДИКОВ

Раздел V

THE FUTURE INDEFINITE TENSE

THE FUTURE CONTINUOUS TENSE

THE PERFECT CONTINUOUS TENSES

УЧЕБНО-МЕТОДИЧЕСКАЯ РАЗРАБОТКА для занятий со студентами I — II курсов медицинских вузов по английскому языку

УДК ББК 81.2 Англ.-9

Рецензенты: кандидат исторических наук Абраменко М. Е.

Утверждено на заседании кафедры протокол №17 от 23.09.2004г.

Основы грамматики английского языка для студентов-медиков: Учебно-методическая разработка / Кудрявцева Т.И., Моисеенко И.Ю., Лозбенева А.К. — Гомель: учреждение образования «Гомельский государственный медицинский университет». 2004. — 21 с.

Данный учебный материал предназначен для студентов первого и второго курсов медицинских институтов (продолжающая и корректирующая программы) и составлен с учётом требований программы по иностранному языку для студентов неязыковых вузов.

Данный раздел учебного пособия включает три грамматические темы (The Future Indefinite Tense; The Future Continuous Tense; The Perfect Continuous Tense). Каждая грамматическая тема включает теоретическую часть, которая используется для введения данной темы или её самостоятельного изучения. К каждой грамматической теме предложен комплекс упражнений для закрепления изученного материала и развития грамматических навыков использования конструкций в речи и при чтении. Все упражнения разработаны на основе изученного лексического материала и представлены в удобной для запоминания форме. Основная цель данного учебного пособия — изложить отдельные грамматические темы, а также добиться их усвоения с помощью комплекса упражнений.

[©] Т.И.Кудрявцева, И.Ю.Моисеенко, А.К.Лозбенева, 2004 © УО «Гомельский государственный медицинский университет», 2004

FUTURE INDEFINITE TENSE (БУДУЩЕЕ НЕОПРЕДЕЛЕННОЕ ВРЕМЯ)

Образование и употребление

Утвердительная форма		Отрицательная форма		Вопросительная форма	
I, we	$shall + V_1$	I, we shall $+$ not $+$ V ₁		Shall + I, we + V_1 ?	
	-		-	, -	
He, she, it		He, she, it		He, she, it	
	will + V_1		will + not + V_1	Will	V_1 ?
You, they		You, they		You, they	

1. В разговорной речи употребляются сокращенные отрицательные формы вспомогательных глаголов:

$$Shall + not = shan't$$

 $Will + not = won't$

2. Будущее время оборота *there is/ there are* образуется при помощи вспомогательного глагола *will:*

There will be a lot of students here tomorrow.Завтра здесь будет много студентов.Will there be a lecture here tomorrow?Завтра здесь будет лекция?There won't be a meeting hereЗавтра здесь не будет соб-

tomorrow. рания.

Случаи употребления	Примеры	Указатели времени
1. Действие, от-	Tomorrow I shall write a	<i>tomorrow</i> — завтра
носящееся к бу-	letter to him.	next week — на следующей
дущему.	Завтра я напишу ему	неделе
	письмо.	<i>next year</i> — в следующем году
2. Повторяющее-	I <i>shall</i> often <i>write</i> to you	every day — ежедневно
ся действие в бу-	next year.	often — часто
дущем.	В следующем году я буду	sometimes — иногда
	часто писать тебе.	always — всегда
3. Ряд последо-	First he <i>will come</i> home,	at first — вначале
вательных дей-	then he will do his home-	<i>then</i> — затем
ствий в буду-	work and after that he	after that — после этого
щем.	<i>will watch</i> TV.	
	Вначале он придет до-	
	мой, затем сделает уро-	
	ки, и после этого будет	
	смотреть ТВ.	

Случаи употребления	Примеры	Указатели времени
4. В сочетании с	Perhaps he will come.	
модальными	Может быть, он при-	
вводными сло-	дет.	
вами и выраже-	He probably won't do	
ниями, имею-	that.	
щими значение	Он, вероятно, не сдела-	
предположения,	ет этого.	
сомнения, веро-		
ятности.		
5. Для выраже-	When I come to see you.	В придаточных предложени-
ния действия,		ях времени или условия для
которое совер-	1 ,	выражения будущих дейст-
шится при опре-		вий употребляется <i>The Pre-</i>
деленных об-		sent Indefinite Tense
стоятельствах и	have time.	<i>if</i> -если
условиях.	Я сделаю это завтра,	<i>when</i> -когда
	если у меня будет время.	<i>as soon as</i> -как только
	As soon as you finish	
	work, we shall go to the	
	cinema.	
	Как только ты закон-	
	чишь работу, мы пойдем	
6 C PHOPOHOM to	B KUHO.	
6. С глаголом <i>to be</i> и другими		
be и другими глаголами, кото-	1 1 2	
рые не употреб-	book. — Я уверен, вам	
ляются в форме	понравится эта книга.	
Continuous.	He will think about it. —	
Communicus.	Он подумает об этом.	
	We <u>shall have</u> a lot of	
	work to do tomorrow. —	
	У нас завтра будет	
	много работы.	
7.Will или won't		Садитесь, пожалуйста.
могут употреб-	please?	Откройте, пожалуйста, ок-
ляться для вы-	Will you open the win-	но.
ражения вежли-	dow, please.	
вой просьбы или		
приказания.		

EXERCISES

<u>I. Прочтите и выучите слова и выражения, которые обычно употребляются с будущим неопределенным временем.</u>

tomorrow завтра

the day after tomorrow послезавтра

next week на следующей неделе next month в следующем месяце next year в следующем году

soon скоро

as soon as как только

in an hour (week, year) через час (неделю, год)

tomorrow morningзавтра утромtomorrow afternoonзавтра днемtomorrow eveningзавтра вечеромtillпока; до того как

until пока не

some day когда-нибудь one of these days когда-нибудь before прежде чем

II. <u>Отработайте чтение следующих предложений, обратите внима-</u> ние на употребление Future Indefinite. Переведите на русский язык.

- 1. When will the lecture begin?
- 2. I shall see him tomorrow.
- 3. They will continue to study foreign languages.
- 4. He will study many subjects at the Institute.
- 5. We shall read scientific articles in medical journals.
- 6. Will you become a doctor next year?
- 7. I'll tell you all about it when I see you.
- 8. They won't learn foreign languages until they are eleven.
- 9. We shan't go if you don't ring us up.
- 10. She probably won't come today.
- 11. Will you be back soon?
- 12. I hope there won't be many mistakes in your test this time.
- 13. Shall we be able to finish our work tomorrow?
- 14. I'm afraid we'll have to do it today.
- 15. Work in the scientific societies will help future doctors to understand better the character of many diseases.
 - 16. The number of medical students will increase next year.

<u>III. Поставьте предложения в отрицательную и вопросительную формы</u>

- 1. I shall be in tomorrow morning.
- 2. He will be out tomorrow evening.
- 3. The talk will be very interesting.
- 4. I shall forget about it.
- 5. She will remember us.
- 6. There will be a lot of students at the lecture.
- 7. I shall be able to speak good English soon.
- 8. I shall be a doctor in five years.
- 9. It will take you an hour to get there.
- 10. I shall spend three hours a day on my English before the examination.

IV. Раскройте скобки, заменяя инфинитив нужной формой глаголасказуемого в Future Indefinite Tense:

- 1. I (to translate) this article tomorrow.
- 2. He (to go) to the country next week.
- 3. I (to remember) this day all my life.
- 4. She (to come) again next year.
- 5. you (to be busy) tomorrow?
- 6. We (to have) three exams at the end of the year.
- 7. I (to have) some free time tomorrow.
- 8. They (to have) a meeting next week.
- 9. There (to be) an evening party at the Institute next Sunday?
- 10. There (to be) many new building here next year?
- 11. When ___ they (to come)?
- 12. When ___your holidays(to begin)?

V. Ответьте на вопросы:

- 1. Will you stay at the Institute after classes?
- 2. Will you come to the Institute tomorrow?
- 3. Will you go home by bus or trolley- bus?
- 4. Will you go to the cinema next week?
- 5. When will you take your exams?
- 6. What will you do in the evening?
- 7. Will you study English next year?
- 8. How many exams will you take this term?
- 9. How long will it take you to master your speciality?
- 10. What day of the week will it be tomorrow?
- 11. What will you do if the weather is bad?
- 12. What will you have to do if you get ill?
- 13. What will you have to do if you get a bad mark for your dictation?
- 14. What will you do after you graduate from the Institute?

VI. Раскройте скобки, используя Present Indefinite или Future Indefinite. Переведите предложения.

- 1. If you (to take) a taxi, you (to get) to the station in time.
- 2. He (to help) you as soon as he (to finish) his work.
- 3. I (to come) to you as soon as I (to be) well.
- 4. Mother tells me not to go out until she (to return) home.
- 5. I (to work) at the hospital when I (to graduate) from the University.
- 6. It (to take) you only ten minutes to get to the theatre if you (to go) there by bus.
- 7. We (not to go) to the country on Sunday if the weather (to be) rainy.
- 8. You must always air the room before you (to go) to bed.
- 9. Don't interrupt your comrade until he (to finish) speaking.

VII. Закончите предложения.

- 1. I shall read this book if ...
- 2. I shall go to the cinema when ...
- 3. My parents will be glad if ...
- 4. I shall go for a walk as soon as ...
- 5. He will go to the South in summer if ...
- 6. We shan't go until ...
- 7. He won't do that if ...
- 8. I shall finish this article if ...

VIII. Составьте предложения по образцам, используя данную лексику:

<u>Образец 1.</u>

Won't you sit down, please?

Sit down, please, won't you?

Образец 2.

Will you help me, please?

Help me, please, will you?

Close the door; ring ... up; help ... with ... homework; come in; arrange a discussion; hand in a certificate of education; carry on an experiment in the central laboratory; continue the research experiments.

ІХ. Переведите на английский язык:

- 1. Мы встанем завтра в 6 часов.
- 2. Она будет жить в общежитии.
- 3. Я увижу его завтра и отдам ему эту книгу.
- 4. На первом курсе мы будем изучать много интересных предметов.
- 5. Я буду работать в больнице, когда окончу медицинский университет.
- 6. Если я буду хорошо учиться (to do well), я стану хорошим специалистом.
- 7. Они закончат строить этот дом через 2 года.
- 8. Мы поедем за город завтра, если будет хорошая погода.
- 9. Здесь будет много цветов в следующем году.

- 10. Через 6 лет мы сдадим государственные (state) экзамены и станем врачами.
- 11. Завтра на лекции будет много студентов нашего института.
- 12. Она вернется к 10 часам?
- 13. Сколько времени вам потребуется, чтобы добраться туда на автобусе?
- 14. Здесь будет стоять мой письменный стол.
- 15. Когда у вас будет телефон?
- 16. Я вам позвоню, как только поправлюсь.
- 17. Где вы будете работать после окончания института?
- 18. К сожалению, я не смогу остаться сегодня. Я неважно себя чувствую и должен буду пойти к врачу.
- 19. В котором часу мы встретимся? Думаю, мы сможем встретиться в 7 часов вечера.
 - 20. Я не выйду из дома, пока ты мне не позвонишь.

Х. Спросите своего товарища:

- 1. Когда он окончит институт.
- 2. Когда он вам позвонит.
- 3. Сколько экзаменов он будет сдавать зимой.
- 4. Когда у него будут зимние каникулы.
- 5. Сколько времени ему потребуется, чтобы подготовиться к экзамену по анатомии.
 - 6. Кто будет читать лекции по химии.
 - 7. Будет ли он вступать в студенческое научное общество.
 - 8. Будет ли он ставить опыты на животных.
 - 9. Будет ли он посещать лекции профессора из Германии.
- 10. Будет ли много интересных предметов в учебном плане института в следующем году.

THE FUTURE CONTINUOUS TENSE БУДУЩЕЕ ДЛИТЕЛЬНОЕ ВРЕМЯ

The Future Continuous Tense употребляется для обозначения действия, которое будет происходить в какой-то момент или отрезок времени в будущем; момент этот выражен или обстоятельством времени, или другим действием, передаваемым глаголом в Present Indefinite.

Tomorrow at this time I shall be going to the Institute. Don't come to me tomorrow at three Не приходи ко мне завтра в 3 часа, я o'clock; I **shall be studying** English.

will be writing a letter.

Завтра в это время я буду ехать в институт.

буду учить английский.

When you enter the room my sister Когда ты войдешь в комнату, моя сестра будет писать письмо.

Future Continuous сложное время, образующееся при помощи вспомогательного глагола to be в Future Indefinite и причастия настоящего времени (Present Participle) основного глагола.

AFFIRM	MATIVE FORM			
I shall / the back X/	You Ha (also)			
shall / will be +V _{ing}	He (she) will be $+ V_{ing}$			
We	They			
INTERRO	OGATIVE FORM			
I You				
Shall be V _{ing} ?	Will He (she) be V_{ing} ?			
We	They			
NEGATIVE FORM				
I shall / will not be V_{ing}	You			
We (shan't / won't)	He (she, it) will not be V _{ing}			
	They			

EXERCISES

I. Translate the sentences into Russian:

- 1. The nurse will be taking the patient's temperature at that time.
- 2. She will be putting on sterile gloves when the doctor comes.
- 3. It is angina pectoris. The pain will be radiating to the back on physical exertion.
- 4. When we enter the room the doctor will be examining the patient's heart by means of auscultation.
 - 5. At this very moment the surgeon will be making an incision with a scalpel.

II. Open the brackets, using the necessary tense form of the verb.

- 1. When I (to come) home from the University, my little brother (to sit) on the floor with all his toys around him.
- 2. Imagine that tomorrow at this very moment we (to sleep) in the train on our way to the South.
 - 3. The students (to work) in the laboratory from 9 till 2 o'clock tomorrow.
 - 4. My friend (to make) the experiments the whole morning.
 - 5. The nurse (to prepare) the patient for the operation at 6 o'clock tomorrow.

III. Make the following sentences negative and interrogative.

- 1. He'll be waiting for you in the dressing-room.
- 2. The surgeon will be performing an operation in an hour.
- 3. The wounded person will be moaning with pain the whole day.
- 4. The district doctor will be examining all those patients from 9 till 12.
- 5. The surgeons will be scrubbing their hands at this time tomorrow.

IV. Ask questions to the sentences.

- 1. It's no use trying to see our teacher at 10. He will be giving a lesson at that time. (What?)
 - 2. When my train arrives, my parents will be waiting on the platform. (Where?)
 - 3. I'll be expecting you at 4 o'clock. (When?)
 - 4. In May she will be preparing for her examinations. (Who?)
 - 5. Dr. Ivanov will be making calls tomorrow morning. (Will?)

<u>V. Ask a) a general question; b) special questions about the underlined words in each sentence.</u>

- 1. We shall be working at the University laboratories the whole day.
- 2. She will be taking blood analysis at this time tomorrow.
- 3. They will be examining new patients <u>during consulting hours at the district</u> <u>polyclinic</u>.

VI. Open the brackets. Use the verb in the Future Continuous Form.

- 1. They (to have) classes in Therapy in the afternoon tomorrow.
- 2. He (to study) medicine for two more years.
- 3. They (to work) as nurses next month.
- 4. I (to take) an examination at 10 o'clock tomorrow.
- 5. The students (to copy) the text at this time tomorrow.
- 6. What you (to do) tomorrow morning?
- 7. The patient (to sleep) when you come.

VII. Translate into English

- 1. Не приходи ко мне завтра в 2 часа дня, я буду готовиться к докладу и не смогу с тобой поговорить. Приходи лучше вечером.
 - 2. Медсестра будет измерять температуру в 6 часов утра.

- 3. Врач будет делать переливание крови завтра утром.
- 4. Медсестра будет делать больным уколы когда вы придете.
- 5. Завтра в это время врач будет накладывать гипс.

THE PERFECT CONTINUOUS TENSES СОВЕРШЁННЫЕ ДЛИТЕЛЬНЫЕ ВРЕМЕНА

I. The Present Perfect Continuous Tense

у твер	оительная фој	рма	1	_
Подлеж	have has	been	V _{ing}	
Отрии	цательная фор	эма		
Подлеж	k. have has	not	been	$\mathbf{V}_{ ext{ing}}$
Bonpoo	сительная фор	 эма		
Have Has	Подлеж.	been	$oxed{V_{ing}}$?

Обозначает:

1. Длительное действие, которое началось в прошлом и совершается в настоящее время.

При этом всегда указан период времени, в течение которого совершается действие. *The Present Perfect Continuous Tense* употребляется с такими обозначениями времени, как *for an hour* (в течение часа), *for a long time* (в течение долгого времени, долго, давно), *for a month* (в течение месяца), *since yesterday* (со вчерашнего дня), *since five o'clock* (с пяти часов) и т.д.; а также в вопросах, начинающихся с *how long?* (как долго?) и *since when?* (с каких пор?).

I have been waiting for my brother for a long time.

Я жду своего брата уже давно.

(Действие, происходящее в момент речи, с указанием того, как долго оно совершается).

He has been living in Moscow since 1990.

Он живет в Москве с 1990 года.

(Постоянное действие с указанием того, как долго оно совершается).

Since when have you been working at this factory?

С каких пор вы работаете на этом заводе?

How long has she been teaching English?

Сколько времени она преподает английский язык?

2. Длительное действие, которое началось в прошлом и закончилось непосредственно перед моментом речи.

В этом случае *The Present Perfect Continuous Tense* переводится на русский язык прошедшим временем глагола несовершенного вида.

I feel tired as I have been working in the garden for several hours.

Я чувствую себя усталым, так как я работал в саду несколько часов.

ПРИМЕЧАНИЯ:

1. С глаголами чувственного восприятия и умственной деятельности, а также некоторыми другими, не употребляющимися во временах группы Continuous (to be, to have, to know, to love, to want, to see, to hear, to feel, to like, to understand, to wish, to seem, ect.) вместо The Present Perfect Continuous Tense употребляется The Present Perfect Tense.

How long <u>have</u> you <u>known</u> him?

I have known him since my childhood.

She has been in Moscow for two years.

Она находится в Москве уже 2 года.

I <u>haven't seen</u> him since 1995. — Я не видел его с 1995 года.

2. Отличие Present Perfect Continuous от Present Perfect в том, что Present Perfect Continuous подчеркивает длительность действия, в то время как Present Perfect подчеркивает факт свершения действия.

He has been working at that factory since 1980.

(постоянное действие с указанием того, как долго оно совершается)

He <u>has worked</u> at that factory since 1980.

Он работает на том заводе с 1980 года.

(факт совершения действия)

3. Отличие Present Perfect Continuous om Present Continuous, Present Indefinite в том, что в Present Perfect Continuous указывается, как долго совершается действие.

He <u>has been waiting</u> for you for a long time.— Он ждет вас уже давно.

He <u>is waiting</u> for you.— Он ждет вас.

I <u>have been living</u> here for five years. — Я живу здесь 5 лет.

I <u>live</u> here. — Я живу здесь.

I. The Past Perfect Continuous Tense

Утвердительная форма

Подлеж.	had	been	$oldsymbol{ m V}_{ m ing}$



1. Употребляется для выражения <u>длительного</u> прошедшего действия, которое началось ранее другого прошедшего действия и все еще происходит в момент его наступления или закончилось непосредственно перед моментом наступления другого прошедшего действия.

I had been writing the letter for an hour when she came.

Я писал письмо (уже) час, когда она пришла.

He felt very tired when he came home as he had been playing football.

Он чувствовал себя очень усталым, когда пришел домой, т.к. играл в футбол.

He felt tired as he <u>had been playing</u> football for several hours.

Он чувствовал себя усталым, т.к. играл в футбол в течение нескольких часов.

2. В случае, когда прошедшее действие <u>закончилось</u> непосредственно перед моментом наступления другого прошедшего действия, период времени, в течение которого совершалось действие, может быть как указан, так и не указан.

II. The Future Perfect Continuous Tense



Употребляется для выражения длительного будущего действия, которое начнется ранее другого будущего действия и будет еще совершаться в момент его наступления. Употребляется, когда указан период времени, в течение которого действие будет совершаться.

He will have been writing the letter for an hour when she comes.

Он будет писать письмо (уже) час, когда она придет.

EXERCISES

<u>I. Put the verbs into the Perfect Continuous Tenses, using "for ten minutes, for two hours", ect. ...</u>

- 1. I (to rinse, to wait for; to heal; to carry on; to keep)
- 2. He (to operate; to apply; to put in; to remove; to examine)
- 3. You (to gargle; to moan; to transfuse; to cleanse; to suffer from)
- 4. They (to treat; to rub in; to radiate; to complain of; to sterilize)

II. Translate into Russian

- 1. The wound has been healing for 3 weeks.
- 2. The pain has been radiating to the left shoulder since morning.
- 3. Dr. Smirnov has been operating on for the heart for 2 hours.
- 4. I had been gargling my throat for some minutes before the nurse gave me the tablets.
 - 5. The patient had been moaning since morning before he was operated on.
 - 6. We have been waiting for Dr. Ivanov since 8 o'clock.
 - 7. John has been keeping a thermometer in his armpit for 2 minutes.
 - 8. Dr. Ivanov has been carrying on his medical examination since morning.
 - 9. He had been complaining of a bad headache for an hour before we gave him a tablet.
 - 10. I shall have been examining the patients for an hour before you come.
- 11. By the end of the month she will have been working at this hospital for five years.

III. Answer the questions

- 1. Since when have you been studying at the Gomel Medical University?
- 2. How long have you been learning English?
- 3. How long has this patient been complaining of nausea?
- 4. Since when have you been friendly with your friend?
- 5. How long has the child been suffering from lobar pneumonia?
- 6. How long has the surgeon been operating on this patient?
- 7. How long had you been doing your homework before you went to bed?
- 8. How long had the nurse been cleansing the wound before the doctor entered the room?
- 9. How long had Dr. Ivanov been treating this patient for angina pectoris before the patient recovered?
 - 10. Since when have you been working at this hospital?

IV. Make the following sentences negative and interrogative.

- 1. My friend has been following his diet since his last visit to the doctor.
- 2. They had been working for three hours before they decided to have a meal.
- 3. They have been talking about infectious diseases since the beginning of the lecture.
 - 4. It had been raining for two hours when I left home.
 - 5. She has been living in Minsk since 1974.
 - 6. We shall have been examining the patients for an hour before you come.
 - 7. By the end of the year he will have been teaching English for twenty years.

V. Ask your fellow-student

- 1. if he (she) has been studying English for 7 years;
- 2. if he(she) has been living in Gomel since his childhood;
- 3. if he(she) has been studying at the Gomel Medical University for two years;
- 4. if he (she) has been working at the hospital for three years;
- 5. if he (she) has been sterilizing syringes for an hour;
- 6. what he (she) had been doing since morning before he (she) came to the University;
- 7. if he (she) had been walking in the park for a long time when you met him (her) there;
 - 8. what he (she) had been discussing for 10 minutes before we entered the room;
- 9. if he (she) had been playing chess or the guitar for a little while before you called on him (her);
- 10. if he (she) had been reading since early morning before his (her) mother prepared breakfast.

VI. Combine the sentences, using the Present Perfect Continuous Tense

Model A:

They began to close the wound in layers ten minutes ago. They are still working. They have been closing the wound in layers for ten minutes.

Model B:

He has begun to treat this patient for lobar pneumonia since Monday. He is still treating him.

He has been treating this patient for lobar pneumonia since Monday.

- 1. The doctor has begun to consult his patients since morning. He is still consulting them.
 - 2. The doctor began to operate on this patient an hour ago. He is still operating on him.
- 3. The nurse began to apply a plaster of Paris ten minutes ago. She is still applying it.
 - 4. He began to remove the appendix twenty minutes ago. He is still removing it.
- 5. This patient has begun to complain of earache since early morning. He is still complaining of it.

VII. Combine the sentences, using the Past Perfect Continuous Tense.

Model: The doctor operated on the patient (an hour). Then he finished the operation. — The doctor had been operating on the patient for about an hour before he finished the operation.

- 1. Tom gargled his throat (5 minutes). Then he left the bath-room.
- 2. The nurse rubbed in the healing ointment (3 minutes). Then the doctor came.
- 3. Dr. Orlov examined the child (5 minutes): Then he started to cry.
- 4. Nick suffered from headache (a short time). Then he lost his consciousness.
- 5. The nurse sterilized surgical instruments (an hour). Then the surgeon began the operation.

<u>VIII. Put the sentences into the Perfect Continuous Tenses, using the necessary adverbial modifiers of time</u>

Model 1: I am waiting for you. (since 8 o'clock)

I have been waiting for you since 8 o'clock.

Model 2: I was working when my brother came in. (for a

long time).

I had been working for a long time when my

brother came in.

Model 3: He lives in this town. (since 1980)

He has been living in this town since 1980.

- 1. They were sleeping when we returned (for two hours).
- 2. She is operating on this patient for the appendicitis (since 9 o'clock).
- 3. He teaches Biology (since 1994).
- 4. His sister was moaning with pain when the doctor came (for a long time).
- 5. The doctor is applying a tourniquet to the patient's arm (for two minutes).
- 6. I study at the Medical University (for two years).
- 7. It was raining when I left home (for three hours).
- 8. I am suffering of nausea (since early morning).
- 9. Professor Belov is delivering a lecture in Histology (for an hour).
- 10. My friend was attending post-graduate courses when I met him. (for a year).

IX. Choose the right variant

- 1. Врач оперирует пациента 2 часа.
 - a) has operated; b) has been operating; c) had been operating
- 2. Он лечит ее от стенокардии 2 месяца.
 - a) has treated; b) have been treating; c) has been treating

- 3. Медсестра зашивала рану несколько минут, когда больной пришел в себя.
 - a) has been suturing; b) had been suturing; c) has sutured
- 4. Они втирают эту мазь 3 минуты.
 - a) has been rubbing in; b) have been rubbing in; c) have rubbed in
- 5. Медсестра промывает рану пациента.
 - a) has been cleansing; b) is cleansing; c) cleanses
- 6. Я работаю в этой больнице 5 лет.
 - a) have been working; b) work; c) have worked
- 7. Медсестра измеряла кровяное давление, когда доктор заполнял мою карточку.
 - a) has been taking; b) took; c) was taking
 - 8. Врач уже перевязывал рану, когда пришла мать мальчика.
 - a) was dressing; b) had already dressed; c) has been dressing
 - 9. К 5 часам я буду изучать эту тему 2 часа.
 - a) shall study; b) shall be studying; c) shall have been studying
 - 10. Он удаляет опухоль желудка 10 часов.
 - a) have been removing; b) has been removing; c) had been removing
- 11. Врачи очищали брюшную полость от эксудата несколько минут, когда больной застонал.
 - a) had been cleansing; b) have been cleansing; c) have cleansed

X. Put the sentences into the Past and Future Perfect Continuous Tenses, using the adverbial modifiers of time

<u>Model:</u> Dr. Ivanov has been working as a therapeutist for twenty years (when I met him).

Dr. Ivanov had been working as a therapeutist for twenty years when I met him.

- 1. These nurses have been sterilizing syringes for twenty minutes (when I came; when the doctor came).
- 2. Children have been swimming for half an hour (when their mother returned; by 3 o'clock).
 - 3. He has been translating the text for two hours (before he went to bed;).
- 4. Kate has been cleaning her teeth for 3 minutes (before she left the bath-room).

- 5. The doctor has been making the daily round of visits for three hours (before his working day finished; by the time he finished his work).
- 6. These patients have been undergoing the course of physiotherapy for two weeks (before they finally recovered; when their district doctor came back).

XI. Open the brackets, using the necessary tenses

- 1. The nurse (to give) the patient injections since nine o'clock.
- 2. I (to stay) in bed since early morning.
- 3. You (to remove) the appendix yet? Not, yet. I only (to operate on) this patient for 5 minutes.
 - 4. The nurse (to give) injections, when the doctor came.
 - 5. The doctor (to examine) the patient now.
 - 6. The pain (to radiate) to the left shoulder since morning.
 - 7. How long you (to work) at this hospital?
 - 8. Ann (to take) her temperature for five minutes, when her brother entered the room.
 - 9. We (to live) in this town for ten years.
 - 10. The nurse already (to make) my blood analysis.
 - 11. Professor Belov (to deliver) lectures in Histology for thirty years by next year.
 - 12. I (to know) him since my childhood.
- 13. His brother (to suffer) from lobar pneumonia for a week, before he was admitted to the hospital.
 - 14. We (to take) notes of the lecture in Anatomy for an hour before you came.
 - 15. You (to dress) the patient's hand? Not yet.
- 16. You (to live) abroad for a long time? No, I (not to live) there for a long time. I only (to live) abroad for two years.

XII. Translate into English

- 1. Его мать принимает таблетки от сильной головной боли уже неделю.
- 2. Доктор Иванов принимает больных с самого утра.
- 3. Эти пациенты ждали врача полчаса, когда он пришёл.
- 4. К концу этого года мы будем учиться в медицинском институте уже 2 года.
- 5. Медсестра измеряла мне кровяное давление, когда вошел доктор.
- 6. Они живут в этом доме 15 лет.
- 7. К 15 февраля он будет проходить курс лечения уже 2 недели.
- 8. Я полощу горло сейчас.
- 9. Моя мама перевязывает мне руку уже 5 минут.

- 10. Сколько времени вы ее знаете?
- 11. С каких пор вы работаете терапевтом?
- 12. Вы уже подготовились к операции? Нет, мы готовимся к операции только 10 минут.
 - 13. Эта рана заживает уже 2 недели.
- 14. Медсестра уже сделала моему другу анализ крови, когда я вошел в кабинет. Медсестра накладывала швы на рану, когда доктор вышел из операционной.
- 15. Врач делал больному операцию по поводу аппендицита 15 минут, когда больной застонал.
- 16. Мой друг жаловался на слабую тошноту с самого утра, пока не почувствовал себя отвратительно.
- 17. Медсестра накладывала швы на рану, когда доктор вышел из операционной.
- 18. Мы оказывали ему первую помощь 15 минут, пока не приехала машина скорой помощи.
 - 19. Медсестра втирает этому больному лечебную мазь уже 5 минут.
- 20. Как долго вы работали на заводе, прежде чем поступили в институт? Я работал там 2 года.
 - 21. Врач лечит её от стенокардии уже 2 недели.
- 22. Он чувствовал себя очень усталым, так как делал операцию на сердце этому больному несколько часов.

СОДЕРЖАНИЕ

Future indefinite tense	3
The future continuous tense	7
The perfect continuous tenses	9